

(32) אמרו אחמול או שלשום הודיע העתון שקבוצת סנסורים
יצאה ללונדון לדרוש מאטלי עליהיהודית.

- בערב בא אצלי נייריס. שוורץ מציע לו הנהלת
ג'וינס בשטח הגרמני לאחר שיתחרר מהצבא בעוד חודש.
שאל לעצתי. אמרתי לו שבנסיון שיש לו מהמצב באירופה והמגע שלו
עם אמריקנים יוכל לעשות עבודה חשובה באמריקא, אבל בשעה זו
הפעולה בקרב הפליטים באירופה יותר חשובה, כי יהדות זו
מפלאה עכשיו תפקיד סכריע בגורל הכדיני של הציונות וציוני
כמהו המכיר הארץ וקרוב לפליטים דרוש כמדריך. הוא נוסה
לקבלת ההצעה אם כי עדיין רוצה להתיישב בדבר.

30.10.45, יום ג'

הטראנו בשמונה בבוקר מפרנקפורט והגענו בעשר לשדה
החפופה בוורסייל. חנן שפגש אותנו בפריס מוסר בשם משה כאילו
יתנו 20.000 רשיונות והשאר יעבירו לפיליפוויל באלג'יר,
ויש להודיע למחנות שהאנשים יסרבו ללכת. יש גם כאילו 400
רשיונות מאלף והמש מאות שהציעו לנו, ומשה מציע לסלוח ליוסלה
רוזנזפט. במלון לא מצאתי חדר (רק לאה"צ) והיזה לפולה טרם
נחקבלה - בניגוד לידיעה שנחנה לי רוח אחמול. סלפנתי למשרד
(באחת עשרה וחצי) - משה לא היה, לוקר לא היה, ודיברתי עם
לינסון. לדבריו - לא יודעים כלום על ההצהרה, אלא ששלשום
דיברו עם וויסגול, וזה מסר שיודעים רשמית על החלטה עקרונית

(33)

להקים "ועדה אנגלית אמריקנית לחקור שאלת א"י. בינחים הגיע לוקר והספופרת עברה לאזנו. אין כל ידיעה על תכניות הממשלה. לא שמע כלום על עשרים אלף, בישיבת מפלגת העבודה הפרלמנטרית סרבה הממשלה לספר מה תכניותיה, ורק מוריסון כאילו רמז שיתאימו מדיניותם לתכנית המפלגה. דרש שאבוא מיד ללונדון - כי ביום החמשי מחכים להצהרה. ח.ו. עומד לצאת לאמריקא ב-4 לאוקטובר. שאלתיו: מה יש לי לעשות בלונדון? אמר מחכים להצהרה ודרוש שאהיה שם. שאלתיו מדוע לא עכבו יציאת ילדים מהמחנות, אמר שאינו יודע מי בסדר זאת. ביקשתיו לברר. אמר שע"י רודל אפשר יהיה לדעת. מסרתי לו בקצור על ברנן בלזן ואזור האמריקני, וביקשתי שמושה יטלפן לי במשך שעה - אם יגיע למסרד.

- חנן אומר שדרור והשה"צ רביס, השה"צ עושה צרות, דרור מבודד. אמרתי לו לפי הידיעות שלי אנסק והשה"צ עובדים יחד על מנת לפלג את האיחוד במחנות.

- שמעון: הקשר הוקם. נוסע הערב וישלח שאלתי (הודיעו אם חוסר פעולה הוא פרי הכרח או קו ואם המהנדס יצא לאמריקא) - בארבע סקטורים אפשר לרכוש: באזור צרפתי, מאנשי ההחנגדות (פ.פ.א.י.), וגם באזור האמריקני (רכוש אשכנזי שעומד להסמך). שאלתיו אם אנשי א' יתאימו לפעולה זו? סבור שלא, מלבד פול ולוסיין, כי הם מספלים בהרבה דברים ורודפים אחרי נציגות - יש ליחד איש מיחד לכך בחטיבה. יש לפי שעה שני מקומות - אחד בדרום ואחד על יד פריס - מקום מעבר.

- (34) שמעון קלר (מכ"ג) סרג'נט בצבא האמריקני, עומד להשתחרר, רצוי שיכנס לעבודה באינט לשם פעולת רכישה. - חנן ביקש כלים, והוא מבקש הוראה.

- בארבע סלפנתי למטה: בלונדון יש מכתבים ומברקים הדורשים שובי מיד לארץ. לא יוכלו לעמוד. באשר ל-20.000 - לא אמר זאת לאיש, אין כל ידיעה על כך, הביע חשש שישלחו אנשים לצפון אמריקא ובקש שאנשים יסרבו. מהארץ שואלים אם הסכם אמריקא להכנס באחריות אינו משנה חכנית הפעולה. (העירותי שאמריקא נכנסה לא לאחריות, אלא מסתייעים להמשיך הסה"ל - משה מסכים להערכה זו. מחרתים יתכן חופיע הודעה. ההודעה נשלחה לאמריקא וחזרה בהערות, אבל לא יודעים תוכן ההערות ולא תוכן ההודעה, גם לא ידוע אם אסלי הסכים להערות. משה דורש בואי ללונדון.

אמרתי לו: יש לי עוד עבודה של חודש ימים לכל הפחות באירופה, אולם אבחון אפשרות נסיעה קצרה לארץ אם אוכל לשוב. - אסלפן הערב בשעה חשעה לפוליה.

- ירושלים בלבלה ענין הסרטיפיקטים והסכימו למעשה לקבלת 400 רשיונות. בדבר הילדים אין זה ענין הציונים, בוער יש רוב לא ציוני.

- גרובובסקי (בשעה חמש). יוצאת משלחת של החי"ל לפולין, 9 חברים (בן-אשר, מוטקא, זילברטל, רובין, איש מהמזרחי,

פוע"צ, נוער ציוני, אחד מסיעה ב' (וולבלסקי) ועוד שנים
חבריו. קיבלו על עצמם חלוץ אחד, הסת' עובדים אחת, (35)
מניעת הפליה בין יהודים ליהודים ע"י אנטק והשה"צ.

- בינתיים צלצלה לונדון עוד פעם, ודיבר לוקר.

הודיע שעל ידו עומדת צביה מפולין שבאה לקונגרס הנוער
לעשרה ימים, היא הזמינה אותי "בשם יהדות פולין" לבקר את
פולין. שאלתי אם פניה לאיחוד או לפילוג. ענתה: קשה לענות
במלה אחת. אמרתי: חשובה זו מספיקה.

- גרינבוים בא אצלי בערב. סנה דורש שובו, אך הוא
רוצה לבקר בגרמניה.

- בחצות סלפן לי משה: טלפ הודיע שהצהרת א"י
תדחה. אש מהימן ראה וקרא את ההודעה, אך סרב לספר למשה
חכמה. סימן שהיא תמסר, יתכן ע"י אמלי. לדוליל יש ידיעות
ספורטות על המצב בישוב, בהנהלה ובמפלגה שעלי לדעתן.
השה"צ מתנגד לפעולה, סיעה ב' בעד, המפלגה נחלקת, ביחוד
ל.חר שובו של י.ש. אם אני לא אסע לארץ יוכרח משה לשוב ולו
לשבועים, אם כי יש לו התחייבויות של נאומים. מפציר שאבוא ללונדון
ולו ליום. בקשתיו שיפנה לציר הפולני על רשיון בשבילי לבקר
בפולין. הבטחתי לגשת ללונדון ליום, לאחר שאבטיח פה הוויזה
הזרה. סנה דורש לתת לו סמכות. קפלן דורש - ופנה בדרישה
לח.ו. - ישיבה מלאה של ההנהלה. ח.ו. מסכים על מנת שזה יהיה
באמריקא... הבעתי דעתי שיש לשאול חברי ההנהלה בירושלים

והחלטתם תכריע. אני בעד מחן הסמכות, וגם משה מסכים לכך,
ויכתוב זאת מחר לארץ. עלי לשאול כאן דעתו של י.ג.
מ. שפירא חוסך בענין זה בכללו בדעתו של קפלן. לפי זה יהיו
אמיל, ברני, אליה, משה ואני מצד אחד, אליעזר, שפירא, סנסור
ואולי גרינבוס מצד שני.

(36) 31.10.45, יום ד'

הגיעו המברקים הראשונים מהארץ דרך דרום צרפת
ושואלים על תכניותי ואם אני שב לארץ. לשאלתי אם חוסר
פעולה הוא פרי הכרח או קו - לא נחקבלה חשובה. חנן נדרש
לשוב למרסייל. שלחתי על ידו חשובה שעלי לשהות עוד באירופה
כארבעה שבועות, בתוך זה בקור בפולין, אם ינתן רשיון כניסה.
יתכן שמסכה יבוא לזמן קצר אם יש בזה הכרח.

- דבורוצקי הביא לי חבר שלו הנריך לייליינהיים
שאיבד הכל בחייו ומוכן לעשות מה שהוא לענין, אם כי לא היה
מקודם ציוני. עובד בשרות האמריקנים במינכן. ביקשתי להחזיר
לאנשי המדיניות ואולי יסע לארץ - ויעמוד לשרות המוסד.

1.11.45

בבוקר בא ירבלוס. בלום נסע אחמול ללונדון.
ירבלוס ראה אותו. נסע אתו רנה קסין, סגן מיניסטר של מועצת

. / .